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Ekonomické fórum v Krynici v Polsku se organizuje pravidelně každý rok a stává se
jedním  z  výrazných  politicko  -  ekonomických  setkání  ve  východní  Evropě.  Je
především zaměřeno na témata podnikatelská a politická. V  jeho  rámci  působí již
mnoho let Fórum mladých leaderů a Fórum seniorů. Seniorské  fórum letos bylo již
X.  fórem Univerzit  3.  věku.  Jejich  hlavním organizátorem je  Institute  for  Eastern
Studies  ve  Varšavě,  Univerzita  3.  věku  v  Novém  Sadci  (Nowy  Sącz),  Fundacja
Univerzit  3.  věku,  Institut  rozvoje  obyvatelstva  Malopolský  kraj  a  další.  Propojení
setkání  mladých  leaderů  i  seniorů  je  velice  vhodným  příkladem  mezigenerační
spolupráce, která se odehrává pod zastřešením Ekonomického fóra. 

Každým rokem se Ekonomického fóra účastní několik tisíc významných osobnosti z
vědeckého,  politického,  ekonomického  a  kulturního  prostředí  a  také  zástupci
evropských,  asijských a severoamerických médií.  Událost  je věnována politickým,
makroekonomickým,  společenským  a  energetickým  tématům  či  problematice
mezinárodní bezpečnosti. Letos se jednání uskutečnila na tzv. fórech - seminářích:
Brexit  a  jeho  důsledky,  Pracovní  trh,  Hodnoty  a  zájmy  v  Evropě,  Investiční  a
průmyslové fórum, Zdravotnictví v Polsku, Ukrajinské fórum, Veřejná správa v Polsku
aj.

Letošního Ekonomického i Seniorského fóra se zúčastnilo také pět zástupců ESU, a
to prezidentka An Hermans, Guido Dumont (generální tajemník), Lidmila Němcová
(vice-prezidentka ESU a předsedkyně SKS), Ulrich Winz (redaktor Newsletteru ESU)
a Janusz Marszalek (viceprezident ESU  jako zástupce  této organizace za polskou
stranu).  An Hermans a Guido Dumont byli  přijati  vedením města Krakov,  kde se
zúčastnili  také setkání  se seniorskými organizacemi.  V Krakově se k nim připojili
další  delegáti  a  společně odcestovali  do  města  Nowy  Sącz.  I  tam byli  přijati  na
radnici  a  zúčastnili  se  diskuse  se  seniory  k  aktuálním  otázkám.  Město  se  snaží
podporovat  aktivity  seniorů  (vzdělávání,  informační  kampaně,  počítačová
gramotnost,  Domovy  seniorů,  tzv.  seniorské  pasy,  městská  doprava,  poradenské
služby  apod),  pozoruji  konvergenci  aktivit  s  Českou  republikou.  Nicméně  polští
senioři konstatují, že se těchto aktivit zúčastňuje pouze kolem 2 procent seniorů, na
celkovém počtu obyvatelstva v Polsku (cca 38 milionů) se senioři podílejí 20 procenty
a obyvatelstvo stárne (porodnost na 1 ženu je v ČR 1.6 dítěte, v Polsku 1.3 dítěte).
Problémy  máme  obdobné,  nízký  populační  přírůstek  v  Polsku  způsobuje  i
nevyřešená otázka bydlení.  Univerzity  3.  věku jsou velmi  populární  a  snaží  se o
osvětovou práci mezi seniory. Projevují zájem o spolupráci s českými seniory.

V  Nowem  Sączu  vystoupila  paní  Hermans  s  referátem  (viz  web  SKS),  hovořila
anglicky o úkolech ESU a o situaci seniorů v Evropě. Ve svém referátu zdůraznila, že
demografické  změny  musejí  být  chápány  nejenom  jako  záležitost penzí  a
zaměstnanosti, ale týkají se politiky měst, regionálního plánování, rodinné politiky,
bytové  politiky,  dopravy,  celoživotního  vzdělávání,  kvalifikace,  ale  také  imigrační
politiky a integrace. Našim cílem je aktivní senior, který je si vědom své úlohy ve
společnosti.  Vyzvala  k  mezigenerační  solidaritě,  která  je  základem  evropského
sociálního  modelu.  Připomenula,  že  29.  duben je  vyhlášen  Dnem mezigenerační
solidarity.

http://www.economic-forum.pl/


Charakteristické pro Forum 3. věku bylo, že probíhalo ve dvou blízkých městech Nowy
Sącz a v Krynici.

V Krynici na debatě o Občanských aktivitách seniorů - příležitosti,výzvy a bariery vystoupili
spolu s polskými delegáty v angličtině také Lidmila Němcová a Ulrich Winz. Této debaty se
zúčastnilo hodně přes 100 posluchačů a sál byl mimořádně zcela zaplněn, nebylo volné
místo. Moderátorka E. Ostrowská (předsedkyně Polské asociace seniorů a handicapova-
ných osob) kladla  panelistům otázky týkající  se  aktivit  seniorů  a  podnětů  k  proaktivní
seniorské  politice.  Wojciech  Kaczmarczyk  z  Centra  pro  občanský  rozvoj  společnosti
zdůraznil,  že  by  se  seniorské  organizace  měly  stát  partnery  vlády  při  formulování
seniorské politiky. Rovněž by měly spolupracovat se státem, aktivně se ucházet o granty a
formulovat své potřeby. Další řečník zdůraznil, že se aktivita seniorů propojuje se zdravím,
k  čemuž přispívají  Univerzity  3.  věku,  kluby  seniorů,  církevní  seniorské  organizace  a
zapojení do projektů. Důležité je odstraňovat bariéry, které brzdí možnost aktivit jako např.
doprava,  přístup  k  informacím  i  vlastní  iniciativa.  Senioři  představují  bohatství  svými
životními zkušenostmi. Jako příklad dobré praxe byl uváděn Krakov.

Lidmila Němcová uvedla, že senioři představují paměť národa a jejich povinností v ČR je
předávat  svá  pravdivá  svědectví  mládeži,  a  to  o  2.  světové  válce,  o  r.  1948,  1968 a
sametové revoluci v r. 1989. Mladí by se měli ptát svých prarodičů, jaké byly jejich postoje
v  historických  okamžicích  a  z  čeho  pramenilo  jejich  rozhodování.  Senioři  tvoří  aktivní
součást občanské společnosti. Ulrich Winz uváděl obdobné zkušenosti z Německa.

Jeden  z  dalších  panelů  se  týkal  Stříbrné  ekonomiky, která  přináší  seniorům inovační
výrobky a  služby.  Stříbrná ekonomika by měla  pomoci  seniorům v  procesu stárnutí  a
ulehčovat  život  v  různých  složitých situacích.  V  tomto  panelu  vystoupil  J.  Marszalek,
místopředseda ESU, zdůraznil potravinové doplňky.

Na dalších setkáních se diskuse soustředila na konkrétní oblasti související s Bezpečností
seniorů  s  pohledu  práva  a  praxe. Nejednalo  se  pouze  o  podvodné  praktiky
podnikatelských  subjektů,  klamavou  reklamu,  ale  i  o  znalost  práv  pacienta,  práv
cestujícího ve veřejných prostředcích, práv spotřebitele a v neposlední řadě se probírala
také důležitost očkování (Renata Heinisch - článek na webu SKS), Očkování představuje
zdravotní bezpečnost.

Na odborný program navazoval program kulturní (vystoupení mladých kulturních souborů)
a poznávací (návštěva historických dřevěných staveb, ochutnávka regionálních jídel).

Delegáti ESU natočili rozhovory pro film a rozhlas. L. Němcová ve své relaci zdůraznila
spolupráci v blízké budoucnosti mezi polskými a českými seniorskými organizacemi, která
závisí  pouze  na  naší  iniciativě.  Za  své  vystoupení  na  Ekonomickém  fóru  obdržela
poděkování od organizátorů.

Lidmila Němcová

  
 
 
 
 


